

The Japanese Legal System and the *Pro Homine* Principle in Human Rights Treaties*

El sistema jurídico japonés y el principio pro homine en los tratados sobre derechos humanos

Valerio de Oliveira Mazzuoli**
Dilton Ribeiro***

SUMARIO: I. *Introduction.* II. *International Law and the Conflict of Norms.* III. *Japan's Legal System and International Human Rights Treaties.* IV. *The Pro Homine Principle.* V. *Feasibility of the Pro Homine Principle in Japanese Law.* VI. *Conclusion.* VII. *Bibliography.*

* We are in great debt to a number of people who read early drafts and helped us shape this article. We would love to especially thank Saki Urushi (PhD, Keio University) for her great comments and immensurable help with Japanese law. We are also grateful to Yozo Yokota and Sharry Aiken for all the help and indispensable comments and support. As usual, the views expressed herein are those of the authors.

** International Law and Human Rights Professor (Federal University of Mato Grosso, Brazil), Postdoctoral Fellow in Law and Political Sciences (University of Lisbon, Portugal), PhD *summa cum laude* in International Law (Federal University of Rio Grande do Sul, Brazil), LLM (São Paulo State University, Brazil). *E-mail:* mazzuoli@ufmt.br.

*** PhD Candidate (Queen's University, Canada), LLM (University of Manitoba, Canada), LLB (Southwest Bahia State University, Brazil). *E-mail:* 11drfr@queensu.ca.

Artículo recibido el 13 de mayo de 2014
Aprobado para publicación el 24 de septiembre de 2014

ABSTRACT: The objective and purpose of international human rights is the protection of the human person. Individuals are the primary concern and addressees of human rights norms and principles. Accordingly, all human rights instruments seek the best possible protection for the human person. This theory, which underpins the entire human rights system, is called the *pro homine* principle. In our view, this *pro homine* framework of international law was fully accepted by the Japanese Constitution through its Article 11. It forbids restrictive interpretation of rights —limitation of rights must be restrictively interpreted—and it can be a guideline to analyze omissions in human rights norms. Accordingly, Article 11 fits all the criteria of the *pro homine* principle by crystalizing a true public order which prioritizes the human person setting the parameters to interpret and apply human rights norms. Consequently, this provision allows a “dialogue of sources” seeking the best norm which could better protect individuals in a specific situation regardless of its international or domestic status or hierarchy.

Key words: international human rights, treaties, comparative law, Japanese constitutional law.

RESUMEN: El objetivo y propósito de los derechos humanos internacionales es la protección de la persona humana. Los individuos son la principal preocupación y destinatarios de las normas y principios de derechos humanos. Esta teoría, que apunta al sistema completo de derechos humanos, es llamada principio *pro homine*. En nuestra perspectiva, este marco *pro homine* de derecho internacional fue completamente aceptado por la Constitución Japonesa a través de su artículo 11. Este prohíbe una interpretación restrictiva de los derechos —los límites a los derechos deben interpretarse restrictivamente— y puede ser una guía para analizar las omisiones en normas de derechos humanos. Concordantemente, el artículo 11 llena todos los criterios del principio *pro homine* al cristalizar un verdadero orden público que prioriza a la persona humana al establecer los parámetros de interpretación y aplicación de las normas de derechos humanos. En consecuencia, este artículo permite un “diálogo de fuentes” buscando la norma que mejor pueda proteger a los individuos en situaciones específicas sin importar su estatus o jerarquía internacional o doméstico.

Palabras clave: derechos humanos internacionales, tratados, derecho comparado, derecho constitucional japonés.

RÉSUMÉ: L'objectif et le propos des droits de l'homme internationaux est la protection de la personne humaine. Les individus sont la première préoccupation et destinataires des normes et des principes des droits de l'homme. En conséquence, tous les instruments des droits de l'homme cherchent la meilleure protection pour la personne humaine. Cette théorie, qui soutient entièrement le système des droits de l'homme, est appelée principe *pro homine*. À notre avis, ce cadre de droit international *pro homine* a été complètement accepté par la Constitution japonaise dans son article 11, lequel interdit une interprétation restrictive des droits —les limitations des droits doivent être interprétées restrictivement— et celui-ci peut être un guide pour analyser les omissions des normes des droits de l'homme. En conséquence, cette provision permet un “dialogue de source” en cherchant la meilleure norme qui peut mieux protéger les individus dans une situation spécifique sans importer leur statut national ou international ou leur hiérarchie.

Mots-clés: droits de l'homme internationaux, traités, droit comparé, droit constitutionnel japonais

Download English Version:

<https://daneshyari.com/en/article/1097105>

Download Persian Version:

<https://daneshyari.com/article/1097105>

[Daneshyari.com](https://daneshyari.com)